
SPECTATORI NOSTRI 
„Teatrul national ? — se întreba cu durere marele nostru dramaturg Ion Luca 

Caragiale. Dar un teatru a cărui conducere să atìrne de interpelarea fantezistă a 
unui députât, de nazurile sau nevoile politice ale unui ministru, de Urania biro-
cratică a unui detaşament administrativ, de toanele unui senator... Un teatru al 
càrui buget sa-l dezbată cîţiva partizani... un teatru al cărui repertoriu, distribuţie 
de roluri, punere in scena, sa le hotărască fluctuaţiunile électorale din trei în trei 
ani... Aşa teatru, fireşte, trébuie să fie al domnilor care pun mina pe el din trei 
in trei ani — nu poate fi şi al artei şi al publicului. Şi publicului bucureştean îi 
trebuieşte astăzi şi lui un teatru romìnesc — şi poate că-i trebuiesc poate mai multe". 

Nici mai tirziu nu s-a înregistrat vreo schimbare substanţială. Săgeţi ustu-
rătoare, pornite dintr-o légitima mînie ìmpotriva negustorilor de teatru, au zvîrlit, 
şi Camil Petrescu, şi Mihail Sebastian, şi G. M. Zamfirescu. Cine să aibă accès 
spre lumea unui asemenea teatru care cultiva experienţa gratuita, aventura de 
alcov sau filozofardă, sau teribilismul ? Bineînţeles că nu marea masă de oameni 
ai mundi, ţinută în obscuritate şi istovită de grijile existentei cotidiene. Un teatru 
care nu răspundea nevoilor spirituale ale celor multi era firesc să aibă „puntile 
tàiate". Vreme îndelungată, marele public şi-a cerut teatrul de care ducea lipsă. 

Alta e astăzi societatea noastra, altul e teatrul. A trebuit mai întîi ca revo
luta socialista, înfăptuită de clasa muncitoare sub conducerea partidului ei, să curme 
din rădăcini criteriul negustoresc, să aducă pe scena mesajul umanitar al adevă-
ratei arte, pentru ca ìntre teatru şi public să se stabilească punti durabile. 

Vin oamenii mundi la teatru. Nu o suta, nu o mie, MILIOANE. Citi dintre 
ei nu erau pina mai ieri analfabeti ?! Foarte multi. Citi dintre ei intrau ìnainte 
de aceşti 15 ani ìntr-o sala de teatru ? Foarte putini. 

Am cunoscut acum dtva timp un muncitor pus in fruntea uneia din sec
hile mai de seamă dintr-o mare uzina metalurgică. Am vorbit despre viata sa 
amara din trecut, despre schimbarile fundamentale survenite in existenta sa in 
anii democratici populare, despre diferite problème de tehnică şi literatură. Des-
copeream la el, neìncetat, orizonturi largì de preocupari. Acest om, pe nume Tudor 
Nicolae, ìnzestrat cu o gîndire activa, îndrăzneată, cu aragoste fata de càrtì, care 
astăzi îti mărturiseşte cu simplitate că se simte răspunzător pentru tot ce se ìn-
tîmplă in fava- sa, abia după 23 August 1944 a avut posibilitatea să intre, pentru 
prima oarà, ìntr-o sala de teatru. Din acea seară o lume noua parca i s-a deschis 
in faţă. Imi spunea, pe tonul cel mai firesc posibil, că „teatrul... e o pìine calda 
din care ai mìnca necontenit". 

Teatrul romìnesc are în sfîrşit, in zilele noastre, punti durabile spre public. 
Am avut prìlejul sa asist la inaugurarea teatrului din „cetatea de foc" a pa-

triei noastre. lntr-un raport special, păstrat in arhiva Combinatului metalurgic, 
reşitenii erau denumiţi „vagabonzi" şi „oameni de nimic, in cea mai mare parte 
cersetori". Unde a fost — stupida Mafalda — autorul acestor dispretuitoare cu-
vinte, să vada entuziasmul muncitorilor resìteni — spectatori la întîia premieră 
a teatrului lor dintìi ?! Drumul spre teatru a intrat astăzi in obişnuinţa vieţii 
cotidiene a oţelarilor, frezorilor, strungarilor, a tuturor mundtorilor resìteni. 

In orice colf al tàrii te-ar purta drumurile, întîlneşti aceleaşi sali pline cu 
oameni ai mundi, sensibili la tot ce se întîmplă sub lumina vie a reflectoarelor. 
Teatrul nu mai înseamnă doar Bucureşti. Reteaua teatrale a Romìniei s-a extins 
considerabil. Numărul reprezentatiilor a crescut de la 2.828 in anul 1938, la 11.215 
in 1958, iar cel al spectatorilor de la 1.430.120 la 4.309.178 in anul 1958. 

In fiecare an, aproape 4.500.000 de oameni ai mundi de la oraşe şi sate sînt 
oaspeţi ai teatrelor din tarà, farà sa mai pomenim de uriaşul număr al spectato
rilor prezenţi la ìntrecerile artistice ale celor aproape 15.000 de formata artistice 
de amatori. 

Am socotit că pot fi grăitoare dteva declaraţii ale unor spectatori din zilele 
noastre, care atestă fără tăgadă gustul şi exigenta artistica ale unui public entu-
ziast ce umple, seară de seară, pina la refuz, salile teatrelor noastre. 

T. M. 

Sînt lucruri pe care nu le voi ulta niciodată. Aveam prin anul 1935 un şef că-
ruia îi era scîrbă să vorbească măcar cu noi, muncitorii. Cìnd ceream cìte ceva, 
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ne-o tăia scurt : „Capul jos, cîine, şi gura mai mică". Astăzi vin însă la mine 
tovarăşii de la sindicat şi mă întreabă cu respect : „Avem o lojă la National, 
tovarăşe Tudor. N-o vrei ?" Iau loja. De ce să n-o vreau ? Mă due la teatru şi 
ochii mei se incìnta de tot ce văd pe scena. Teatrul e pentru mine ca o hrană : 
o pìine calda, din care ai mînca necontenit, fără a te satura vreodată. N-aveam 
timp în trecut pentru teatru. Acu' am. Nimeni nu mă întreba înainte vreme dacă 
vreau să merg la teatru. Acu' mă întreabă. Nu puteam să cumpăr în trecut bilete 
la teatru. Acu' pot. Aşadar, multe s-au schimbat în ţara noastră. Ş-apoi, cum să 
nu fii mîndru cînd vezi pe scena oameni simpli ca mine, ca toţi tovarăşii mei din 
secţie. Ei vorbesc limba noastră şi luptă pentru ceea ce luptăm şi noi. Sìnt de-ai 
nostri. Cînd sînt şefi, tot ca noi se poartă, pentru că vin dintre noi. Cerchez e zia-
rist, dar mai ìntìi e comunist. El spune : capul sus, tovarăşe, şi nu uita că eşti om 
şi ai o datorie. 

Aşa trebuie să fie teatrul : să-ti fie imbold cînd ai rămas în urmă, să te 
trezească cînd dai semne de moleşeală, să te îndemne mereu înainte. 

Tudor Nicolae 
maistru, secţia sculărie, Uzinele „Timpuri Noi" 

*** 

Gustul pentru teatru 1-am simţit tîrziu. Sincer să spun, nu prea mă îndemna 
inima în trecut să merg la spectacole. Astăzi, însă, nu mă simt bine dacă trece 
o săptămînă, două, fără să văd un spectacol. Mi-aduc aminte cum am intrat prima 
oară într-o sala de teatru. Parcă trăiam o poveste frumoasă. Am deschis ochii spre 
scena. Mi s-a spus că se joacă o piesă despre noi, oţelarii. Cetatea de foc, îi zicea. 
Mă gîndeam : ia să văd ce ştie să zică tovarăşul scriitor despre noi ? Pe măsură 
ce trecea timpul, eram tot mai încordat. Trăiam alături de eroii de pe scena. Ba 
zău, uneori mi se părea că eroii coborîseră în sala. Au trecut de atunci ani. Lung 
e şirul pieselor văzute în acest răstimp, dar şi acum mi-aduc aminte de Petru 
Arjoca. Cred că nu-1 voi uita multa vreme. Mi s-a strìns inima cînd am înţeles că, 
urcîndu-se la fumai, Petru Arjoca îşi va pierde fiul cel mai drag. Mă ìntrebam : 
ce va face el ? Oare va şovăi ? Va da ìnapoi ? Petru Arjoca e un fiu al clasei 
muncitoare, şi clasa muncitoare nu dă ìnapoi niciodată. Eram alaturi de el. Vor-
bele sale îmi încălzeau inima. 

Un om ìnaintat, luat parca din viaţă, este şi Spiridon Biserică. Pare blind 
ca un miei. Dar cîtă energie dovedeşte atunci cînd e chemat să-şi spună cuvîntul. 
Eu fac parte de mult timp din cabinetul tehnic al uzinelor „Mao Tze-dun" şi cunosc 
întrucîtva problemele. De aceea, pot spune că tovarăşul scriitor Aurei Baranga ne 
cunoaşte viaţa. Şi încă bine. . 

Mă bucur ori de cîte ori văd asemenea piese. Şi aş vrea să văd cît mai multe. 
După aceste spectacole, simţi că ai vrea să trăieşti mai mult, mai bine, mai frumos. 
Eu cred că acesta e rostul teatrului. 

Constantin Bărbulescu 
turnător de oţel, Uzinele „Mao Tze-dun" 

*** 

Cu ani în urmă, am văzut prima piesă care înfăţişa momente din luptele 
eroice pentru apărarea Ţării Sovietice. Atunci am înţeles pe deplin ceea ce a silit 
pe cel mai puternic duşman din întreaga istorie a războaielor — fascismul — să 
capituleze : foiţa poporului sovietic, care apăra cauza dreaptă, eroicul chip moral 
al ostaşilor sovietici şi tehnica cea mai avansată. 

Pe scena, replicile se întretăiau necontenit, şi în sufletul nostru, al specta-
torilor, creştea nestăvilită dragostea pentru aceşti oameni minunaţi care, cu preţul 
unor suferinţe şi jertfe de nedescris, ne-au ajutat să ne eliberăm ţara* de jugul 
fascist, zdrobindu-i pe hitlerişti în propriul lor bîrlog. A doua zi, in unitatea noas-
tră a avut loc ora de educaţie politica. Firesc, discuţiile s-au oprit la personajele 
pe care le-am văzut prinzînd viaţă în lumina reflectoarelor. Am ascultat atunci 
vorbe rostite cu înţelepciune de tineri soldati care abia în cadrul armatei noastre 
populare se familiarizaseră cu alfabetul. Foarte multi dintre ei erau fii de tarani. 
Nu văzuseră un spectacol niciodată. Am simtit atunci cîtă sensibilitate la tot ce 
e frumos şi adevărat naşte teatrul în oameni. Spunea unul dintre ei : au vrut să 
prade, să omoare, să cotropească o tara paşnică, să se facă stăpîni pe această ţară 

S —i Teatrul nr. 8 65 



în care nu mai exista stăpîni şi stăpîniţi. Au fost zdrobiţi. Aşa se va întîmpla 
eu toţi acei care vor încerca să ne atace, să stînjenească construcţia noastră paşnică. 

Piese ca Sfîrşitul escadrei sau Tragedia optimiste, jucate de Teatrul Munci-
toresc C.F.R. şi Teatrul National „I. L. Caragiale", ne fac să urîm de moarte pe 
duşmani, ne oţelesc hotărîrea de a lupta cu abnegaţie şi devotament pentru apă-
rarea patriei. Alte piese, ca Ultimul mesaj de Laurenţiu Fulga, aduc în faţa spec-
tatorilor, pagini de neuitat din eroica frăţie de arme romàno-sovietica. Asemenea 
opere transforma teatrul într-o bună şcoală de educaţie patriotică. 

Cpt. loan Motoianu 
*** 

Sînt student de puţin timp. Anul trecut mai lucram ca lăcătuş la Uzinele 
„7 Noiembrie". Mi-aduc aminte că lunea, în schimbul de dimineaţă, se auzea pre-
tutindeni aceeaşi întrebare : ce ne-aduce astăzi ? Cu alte cuvinte, aceasta însemna : 
la ce spectacole din săptămîna în curs ne va aduce bilete responsabilul cultural. 
In facultate, am regăsit acelaşi interes pasionat pentru teatru, pentru artă. Studenţii 
văd multe spectacole şi le judecă cu exigenţă. Teatrul nu e o preocupare doar 
duminicală pentru noi. Participînd la o serie de spectacole, m-am bucurat să constat 
cît de bogat e frontul teatrului romìnesc. Avem dramaturgi talentati şi originali. 
Davidoglu şi Baranga, Lovinescu şi Lucia Demetrius, Mircea Ştefănescu, Mirodan, 
Paul Everac, fiecare — în felul propriu artei sale — aduce pe scena problème inte
rnante, noi. Ne place să descifrăm semnificaţii etice actuale. Dacă interesul stu-
denţilor pentru teatru sporeşte necontenit, aceasta se datoreşte în primul rînd fap-
tului că paginile literaturii dramatice ne ajută să devenim constructori şi cetă-
teni devotati patriei noastre. 

Eduard Solomon 
anul I, Facultatea de ştiinţe juridice 

**• 
Lucrez de mult ca activistă culturale. Am putut cunoaşte fel de fel de oameni. 

Unii te cauta şi te trag la răspundere : „de ce ai adus, tovarăşă, numai zece bilete 
la Tosca ?", alţii nu prea se grăbesc să meargă la teatru. E necesar să mergem în 
întîmpinarea acestora din urmă, să le aflăm gusturile şi, încet-încet, să trezim în 
ei interesul pentru teatru. Aş putea da exemple de muncitoare, multe venite de la 
ţară, pe care anevoie le-am făcut să intre ìntr-o sala de teatru. A doua sau a treia 
oară, însă, veneau eie să mă caute, cerìndu-mi bilete pentru felurite spectacole. 
lata de ce socot că recomandìnd spectacole şi difuzìnd bilete la teatru nu fac o 
treabă administrative, birocratică. Dimpotrivă. A dezvolta dragostea pentru teatru 
înseamnă, cred eu, să contribuì la educaţia comunista a oamenilor muncii. La noi 
in fabrică, interesul pentru teatru creste neìncetat. Cu tot numărul sporit de bilete 
pe care îl avem contractât în această stagiune, cererile ne depăşesc întotdeauna. 
Rezultatele imediate ale influenţei educative a teatrului poate că nu se observa pe loc. 
Dar sînt sigură că atunci cînd o ţesătoare se poartă, vorbeşte sau se imbraca mai fru-
mos, înseamnă că a trecut şi prin salile teatrelor, că vorbele rostite pe scena au avut 
ecou în sufletul ei. 

Profira Coordoneanu 
controloare tehnică, Fabrica de mătase 

„Flamura Roşie" 

*** 
Am ajuns la o vîrstă cînd pot face anumite comparatii. Cu multa greutate 

reuşeam în trecut să văd cîte un spectacol. Cu tot efortul unor mari actori şi pri-
cepuţi regizori, puţine piese reuşeau să rămînă pe scenă după premieră şi să se 
joace eu sala plină. Preocupări minore, pornografie, întîmplări stranii — iată ce 
întîlneai în teatru. Paginam uneori, într-un colţ din interiorul unui ziar, cîte o ştire 
despre o dramă adevărată, care se juca cu actori, dar nu pe scena. Se sinucidea 
cîte un artist din lipsuri materiale. S-a lăsat cortina pentru totdeauna peste lumea 
aceea. Prefacerile revoluţionare de după 23 August s-au făcut simţite din plin şi 
in teatrul romìnesc. Merg cu drag astăzi la un spectacol. Ştiu că toţi laolaltă — dra
maturgi, regizori, actori şi toţi cei ce nu se văd pe scena — au muncit luni în şir 
in cinstea sutelor de spectatori-oameni ai muncii, veniţi să se desfete şi să înveţe 
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lucruri noi. Am văzut mari actori jucînd şi în trecut. Dar parca abia astăzi, ire 
anii democraţiei populare, forţa talentului lor s-a afirmat pe deplin. I-aş aminti ìn 
primul rìnd pe Lucia Sturdza Bulandra, pe Storin, Manolescu, Calboreanu, pe 
George Vraca şi alţii. L-am văzut nu de mult pe Vasiliu-Birlic ìn rolul lui Toma 
Căbulea din piesa ìn Valea Cuculiti. E un rol mare pentru un actor mare. Perso
na] e ca Toma Căbulea rămîn în amintirea noastră multa vreme. Asemenea roluri 
sìnt pe placul nostru, al muncitorilor. Şi parca mergi cu mai multa piacere la teatru 
ştiind că vei afla pe scena piese actuale, cu un continut revoluţionar, socialist, câ 
vei retrăi momente din propria-ţi viaţă, sau a tovarăşilor tăi de muncă şi luptă. 

Teodor Ştefan 
muncitor zeţar la Combinatul Poligrafie 

Casa Scìnteli „I. V. Stalin" 

*** 
Desi locuiesc de zeci de ani la jumătate de ora de Bucureşti, prea puţfne 

binefaceri am avut din asta pricină. Băteam uneori drumurile Bucureştiului pen
tru felurite procese, sau ca să vindem cìte ceva din bucatele agonisite cu sudoare. 
Boierul, foamea, sărăcia, bolile ne omorau cu zile. Cale de jumătate de ora de 
capitala lui Vodă, şi nimeni nu se gîndea să ne scape de nevoi. De la 23 August 
1944, s-au schimbat vremurile ìn tara romînească. La sate sìnt cămine culturale,, 
case de naşteri, spitale. Ne clădim o viată nouă. Iacă, acum cîtva timp au venit 
maşini de la Bucureşti şi ne-am dus la teatru. Pe scena se juca o piesă din viaţat 
noastră, a ţăranilor. Ne-a plăcut mult piesa în Valea Cucului. Bune lucruri ne-a 
învăţat. Artiştii ştiau că in sala sìnt o mulţime de ţărani. După spectacol am fost 
pe scena. Artiştii ne-au strìns mìinile, iar noi le-am strìns pe ale lor. Ne leagă de 
acu' o strînsă prietenie. 

Dumitru Gospodin 
tăran întovărăşit din comuna Jilava 

*** 
Am citit nu de mult că „Ţăndărică", teatrul nostru, al copiilor, a prezentat 

4.000 de spectacole. 1.250.000 de spectatori le-au văzut in cei zece ani de cînd a fost 
înfiinţat. Eu sìnt unul dintre aceştia. „Ţăndărică" are vìrsta mea. Eu mă due adesea 
să-1 văd. Il iubesc de la vìrsta de 6 ani. Multe piese jucate de păpuşi sau marionete 
m-au învăţat lucruri frumoase. Povestea lui Harap-Alb, Molina şi cei trei ursuleţir 
Ţăndărică în tara zăpezilor, Povestea porcului, Fraţii Liu, Căluţul cocoşat, Ursu-
leţii veseli, Galoşul fermecat şi atîtea altele m-au făcut să iubesc acest teatru, pă-
puşile şi marionetele lui. Nu de mult am primit cadou un teatru mie de marionete. 
Din cite am văzut la teatrul eel mare, am început să-mi fac singur decoruri şi 
păpuşi. Şi pentru că mă pasionează istoria evului mediu, le îmbrac în costume 
medievale. Cîteodată încerc şi subiecte din zilele noastre, şi atunci păpuşile mele 
sìnt mai vesele. La un concurs de desene după piesele la care am fost, i-am văzut 
pe părinţii păpuşilor de la Teatrul „Ţăndărică". Ei sìnt oameni buni şi i-am ìn-
drăgit mult. Mi-ar plăcea să mă ocup mereu cu teatrul de păpuşi. Oricìt de mica 
ar fi păpuşa sau marioneta, ne învaţă ce e rău şi ce e bine, ne povesteşte întîm-
plări interesante, ne sfătuieşte să nu minţim, să firn harnici şi să avem o purtare 
irurnoasă, să firn buni pionieri. De aceea, voi fi întotdeauna recunoscător lui 
„Ţăndărică". 

Cristian Bărcăcilă, pionier 
Şcoala medie nr. 7 „Ion Luca Caragiale"-


